
  
 
 

 

Zápis z jednání Komise pro program časného 

záchytu karcinomu plic konaného 25. 09. 2023 od 

13 hod. v místnosti 223a budovy MZ 

 

Účastníci jednání prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D.; RNDr. Ondřej Májek, Ph.D.; 
MUDr. Marcela Koudelková; MUDr. Iveta Matějovská, CSc.; prim. MUDr. 
Ivana Čierná Peterová; doc. MUDr. Bohumil Seifert, Ph.D.; MUDr. Petr 
Šubrt; Ing. Lucie Súkupová, Ph.D.; prof. MUDr. Eva Králíková, CSc.; Ing. 
Jitka Nožičková; MUDr. Milena Havlová; PhDr. Karel Hejduk; Mgr. 
Antonín Hasal (v zastoupení Mgr. Evy Šindlářové) 
Hosté: Mgr. Renata Chloupková (za NSC ÚZIS ČR); MUDr. Norbert Král, 
Ph.D. (za SVL ČLS JEP) 

Omluvení: prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D.; Mgr. Eva Šindlářová; doc. MUDr. 
Vladimír Koblížek, Ph.D.; doc. MUDr. Hynek Mírka, Ph.D.; MUDr. Vojtěch 
Suchánek; MUDr. Renáta Knorová, MBA; prof. MUDr. Luboš Petruželka, 
CSc.; prof. MUDr. Robert Lishke, Ph.D. 

 

Zapsali: Mgr. Markéta Vranová; Ing. Tomáš Vyskot 

Příští setkání: jaro 2024, bude řešeno prostřednictvím online hlasování 

 

TÉMATA A ÚKOLY Z JEDNÁNÍ 

 

1. Úvodní slovo 

Předsedkyně prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D. ve spolupráci s tajemníkem komise PhDr. 

Karlem Hejdukem uvítala členy komise. 

2. Shrnutí fungování nové komise 

PhDr. Karel Hejduk shrnul obecné principy fungování Komise pro program časného záchytu karcinomu 

plic. Představil role jednotlivých členů komise, NSC ÚZIS a OZP MZ ČR.  

  



  
 
 

 

3. Analýza dosavadních výsledků, kritická místa a možnosti zlepšení 

programu  

RNDr. Ondřej Májek, Ph.D. krátce představil průchod programem a prezentoval data z NRHZS od 

začátku programu. Upozornil na správnost vykazování výkonů. Prezentoval očekávané zapojení 

praktických lékařů se zařazováním osob do programu dle modelové ordinace praktického lékaře. Prof. 

MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D. následně popsala evropský projekt SOLACE a jeho část 

relevantní pro ČR. Dále s RNDr. Ondřejem Májkem, Ph.D. prezentovali pokrytí akreditovaných CT 

center. MUDr. Marcela Koudelková a Mgr. Antonín Hasal dále představili aktuální situaci v řešení 

přihlášených CT pracovišť z poslední výzvy. Aktuálně zapojená centra nyní přetížena nejsou a zvládají 

pacienty vyšetřovat bez dlouhých čekacích dob.  

Hlavní body diskuse: 

- Bylo zmíněno relativně nízké zapojení praktických lékařů a členy Komise bylo apelováno na 

jeho zvýšení. Vzhledem k faktu, že existuje část „nezasažitelných“ praktických lékařů, kteří se 

neúčastní vzdělávacích akcí a nesledují odborná periodika, ze kterých by se o programu mohli 

dozvědět, byla diskutována možnost rozesílky dopisů pro praktické lékaře. Bylo navrženo 

vytvořit více variant, která lékaře na existenci programu upozorní a přinese jim adresnější 

informace. MUDr. Norbert Král, Ph.D. požádal o doplnění informací o dostupnosti návazné 

péče dle regionu. Dle prof. MUDr. Martiny Koziar Vašákové, Ph.D. by tímto došlo i k naplnění 

požadavků z evropského projektu SOLACE. 

- V rámci situace nedostupnosti akreditovaných CT pracovišť v KV kraji Ing. Jitka Nožičková 

vysvětlila důvod prozatímního nezařazení Karlovarské nemocnice – chyběla návaznost na KOC. 

Prof. MUDr. Martina Koziar Vašáková, Ph.D. nabídla pro KKN a.s. možnou návaznost na 

Thomayerovu nemocnici. Mgr. Antonín Hasal se nabídl k oslovení Karlovarské krajské 

nemocnice za účelem doplnění potřebných náležitostí (zapojení do programu a dořešení 

nejasností okolo formátu smluv pro splnění podmínky návaznosti na KOC).  

- Zástupci SVL a SPL ČLS JEP diskutovali využití nástrojů pro komunikaci se svými členy – MUDr. 

Norbert Král, Ph.D. zmínil skupiny na sociálních sítích a dále Společnost mladých praktiků. 

MUDr. Marcela Koudelková požádala za NSC o prostor na akcích SVL ČLS JEP a nabídla pomoc 

s organizací tiskových konferencí na těchto akcích. MUDr. Bohumil Seifert, Ph.D. zmínil 

pravidelné semináře, na který by mohl být zařazen i bod o programu časného záchytu 

karcinomu plic. Dále bylo diskutováno zvýšení spolupráce s pacientskými organizacemi např. 

formou besed – prim. MUDr. Ivana Čierná Peterová vyjádřila svůj souhlas s účastí na těchto 

besedách. 

- Byla zmíněna nutnost technologického rozvoje, a to například prostřednictvím plánované 

eZkarty, nově připravovaného systému na sdílení dat v reálném čase v rámci screeningových 

programů a dalších. 

Usnesení: 

- Komise se shodla na tvorbě cíleného dopisu pro praktické lékaře, který bude podepsán 

předsedkyní Komise a předsedy odborných společností SVL ČLS JEP a SPL ČLS JEP. Komise 

doporučuje, aby ÚZIS ČR vytvořil podrobný plán provedení a po schválení členy Komise 

realizoval výše uvedenou rozesílku pomocí datových schránek. 

- Komise se shodla na přípravě společné tiskové konference ve spolupráci s tiskovým oddělením 

MZ ČR k prezentaci výsledků programu za dobu jeho trvání. Předběžný termín TK byl stanoven 



  
 
 

 
na duben 2024, konkrétní termín bude stanoven na dalším jednání Komise, které tiskové 

konferenci bude předcházet. 

- Komise se shodla na potřebě zacílení informační kampaně směrem k odborné veřejnosti 

a zvýšení komunikace s praktickými lékaři s využitím komunikačních kanálů, které již nyní 

odborné společnosti využívají (sociální sítě, e-mailing, webové stránky společností). 

Úkoly: 

- Oslovení Karlovarské krajské nemocnice a.s. jménem Komise o zapojení CT pracoviště do 

Programu. – Mgr. Antonín Hasal 

- Zajištění metodického a technického popisu a zajištění realizace cílené rozesílky praktickým 

lékařům – ÚZIS ČR po schválení formy dopisů Komisí 

- Příprava tiskové konference – ÚZIS ČR ve spolupráci s MZ ČR a relevantními odbornými 

společnostmi. Předběžný termín duben 2024, bude upřesněno na příštím zasedání Komise. 

 

4. Sběr dat ÚZIS ČR (revize Dotazníku pro plicní lékaře a aktuální situace 

v rámci sběru dat z radiologických pracovišť) 

Mgr. Renata Chloupková představila změny v Dotazníku pro plicní lékaře a úpravy Datové věty pro sběr 

dat z radiologických pracovišť. 

Usnesení: 

- Komise bere předložené změny v rámci dotazníku na vědomí a souhlasí, aby ÚZIS ČR realizoval 

tisk dotazníků a jejich následnou distribuci do sítě zapojených pneumologických pracovišť. 

- Komise bere předložené změny v rámci sběru dat na vědomí a souhlasí s implementací nové 

verze datové věty (3.0) ÚZIS ČR do ostrého rozhraní pro sběr klinických dat z radiologických 

pracovišť. 

5. Manuál vykazování zdravotních výkonů a návrh vytvoření výkonu 

ODMÍTNUTÍ pro odbornost plicní, radiologie  

Prim. MUDr. Ivana Čierná Peterová shrnula průchod pacientů v Programu a zmínila časté chyby při 

vykazování výkonů včetně opomíjení vykazování výkonu intervence odvykání kouření. Představila 

potřebu vytvoření signálního výkonu pro odbornosti plicní a radiologie, který by značil pacientovo 

odmítnutí pokračování v jakékoliv fázi screeningu. 

Hlavní body diskuse: 

- Proběhla diskuse nad nejasností popisu výkonu č. 25504 – Rozšířená intervence léčby závislosti 

na tabáku. Dle MUDr. Norberta Krále tento výkon není lékaři vykazován z důvodu 

nejednoznačnosti správnosti jeho vykázání i bez následného změření CO ve vydechovaném 

vzduchu (event. kotininu v moči či krvi), které jsou v popisu uvedeny.  

- Proběhla diskuse nad formou navrhovaného výkonu pro odmítnutí pokračování ve screeningu, 

jeho potřeba je dle MUDr. Marcely Koudelkové podložena četností dotazů lékařů z terénu. 

  



  
 
 

 
Usnesení: 

- Komise se usnesla, že ČPFS ČLS JEP po diskusi s RS ČLS JEP navrhne konkrétní podobu 

signálního výkonu odmítnutí společně pro odbornosti pneumologie a radiologie. 

- Komise se shodla na interpretaci popisu výkonu č. 25504 – Rozšířená intervence léčby závislosti 

na tabáku ve smyslu, že následné měření CO ve vydechovaném vzduchu (event. kotininu 

v moči či krvi) není nezbytnou podmínkou pro provedení tohoto výkonu. Pro jednoznačnost 

bude iniciována změna popisu výkonu. 

Úkoly: 

- Předložení návrhu nového signálního výkonu na pracovní skupinu pro SZV pro odmítnutí 

v rámci programu – ČPFS ČLS JEP. Termín do konce roku 2023. 

- Předložení návrhu úpravy popisu výkonu 25504 z hlediska měření CO ve vzduchu a kotininu 

v moči či krvi – ČPFS ČLS JEP  

6. Informační aktivity  

V tomto bodě byly prezentovány účasti na konferencích a prezentace Programu v médiích. 

7. Různé  

Prof. MUDr. Eva Králíková, CSc. přednesla data z NRHZS a okomentovala stav vykazování jednotlivých 

výkonů pro intervenci odvykání kouření (screeningový výkon 25504 – Rozšířená intervence léčby 

závislosti na tabáku; 25501 a 25503 – Specializovaná intervence léčby závislosti na tabáku – Vstupní / 

Další), a zdůraznila kouření jako největší rizikový faktor i u dalších onemocnění, nejen u karcinomu plic. 

Dále zdůraznila, aby intervence pro podporu zanechání kouření byla více a častěji prezentována. 

8. Diskuse, shrnutí, úkoly a příští termín Komise 

Hlavní body jednání byly shrnuty a termín dalšího jednání Komise bude stanoven prostřednictvím 

online hlasování, předběžně jaro 2024. 

Přílohy: 

1. Prezentace z jednání Komise. 

 

Pozn. 1: Pokud úkol nemá uveden termín, bude probrán na dalším jednání. 

Pozn. 2: Přílohy nejsou veřejnou součástí zápisu 

 

 


